
 
Kære Grundejere, 
 
Dette nyhedsbrev handler om vores bugt, kyst og strand. 
 
Havplanen fra 2023, vedtaget af Folketinget i 2024, åbner fortsat for råstofindvinding ud for Fløjstrup, Mariendal og 
Ajstrup Strand. 
 
Hvad vi ved:  

• Der har i mange år været råstofindvinding i bugten, med fjernelse af 11,4 millioner m3 sand til etablering 
af Østhavnen og Aarhus Ø. 

• Mariendal Strands udvikling til en strand med mange sten, kan tilskrives mange års sandsugning. 
• Flere storme med østenvind kan have medvirket til, at sand der tidligere blev skubbet ind på stranden, nu 

driver ned i dybere områder med tidligere sandsugninger. 
• Miljøstyrelsen peger på, at området ud for Fløjstrup, Mariendal og Ajstrup fortsat kan udnyttes til 

råstofindvinding. 
• Der er bekymring for yderligere negative effekter på kyst, havmiljø og biodiversitet. 

 
Hvad vi spørger om: 

• Hvad er Miljøstyrelsens planer for råstofudvinding i området? 
• Hvordan kan vi sikre, at vores havmiljø ikke yderligere forringes? 
• Hvilke muligheder har vi for at påvirke beslutningsprocessen? 

 
Hvad kan vi gøre? 

• Vi kan øge opmærksomheden på problemet og kræve handling fra myndighederne. 
• Vi kan kontakte Miljøstyrelsen for at få mere information om deres planer for området. 
• Vi kan støtte organisationer, der arbejder for at beskytte vores havmiljø. 
• Vi kan afgive høringssvar, og udtrykke vores bekymring for havmiljøet. Deadline 31 maj 2024.  

Høringssvar stiles til vvm@trafikstyrelsen.dk – angiv journal nr. 2021-000267 
Høringsmaterialet hos Trafikstyrelsen: 
https://www.trafikstyrelsen.dk/vvm-liste/2024/apr/hoering-af-supplerende-miljoekonsekvensrapport-for-
udvidelse-af-aarhus-havn 

 
Vedhæftet: 

• Kort over tidligere råstofindvindinger 
• Mailkorrespondance med Miljøstyrelsen 
• Information om, hvordan du kan følge nye ansøgninger 

 
Yderligere information: 

• https://havplan.dk/da 
• https://beskythavmiljoet.dk 
• https://www.dn.dk/ 

 
Sammen kan vi gøre en forskel og beskytte vores kyster og strande for fremtidige generationer😊😊 
 
Miljøudvalget for Mariendal Havbakker, Ajstrup Strand og Norsminde Grundejerforeninger 
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Kære Ingrid Søe	
		
Tak for din henvendelse.	
		
Det er korrekt, at området ud for Fløjstrup Skov er udepeget som udviklingszone til råstofindvinding (R90) i udkast til Danmarks 
Havplanen. Ligeledes er to mindre områder længere mod syd også udpeget, hhv. R84 ud for Mariendal Havbakker og R83 ud for 
Ajstrup Strand.	
		
Fsa. råstofindvinding, er havplanen en begrænsning af hvor det er muligt at søge om tilladelse til råstofindvinding. Før havplanen 
var det muligt at søge om tilladelse til indvinding overalt på havet, men med havplanen er det kun muligt at søge om tilladelse 
inden for de udpegede udviklingszoner til råstofindvinding (råstofzoner).	
Havplanen bestemmer også, at der ikke kan foregå aktiviteter inden for råstofzoner, som ikke er forenelige med at området kan 
anvendes til råstofindvinding. Dvs. er der som udgangspunkt ikke kan foregå klapning i en råstofzone, da klapmaterialer vil begrave 
råstofressourcen og forhindre udnyttelsen af denne.	
		
I øjeblikket er der ingen gældende indvindingstilladelser i råstofzonen R90, mens der er gældende tilladelser i både R83 og R84. Der 
er dog tale om meget små tilladelser på hhv. 5.700 m3 og 3.390 m3. De gældende tilladelse udløber i øvrigt begge 1. december 
2025 og der har ikke været indvundet i områderne siden 2017. Det er derfor min forventning, at tilladelserne udløber i slutningen 
af 2025. Områderne vil efter 2025 stadig være råstofzoner i havplanen, hvor det vil være muligt at søge om nye tilladelser til 
råstofindvinding. En ny ansøgning kræver, at en virksomhed gennemfører råstofkortlægning og miljøundersøgelser, 
der dokumentere områdernes miljøtilstand og den forventede påvirkning fra den ansøgte råstofindvindingsaktivitet. 	
Miljøstyrelsen har ikke modtaget nye ansøgninger om tilladels til råstofindvinding i områderne, men det er muligt at holde sig 
orienteret om annonceringer af nye ansøgninger via Miljøstyrelsens 
hjemmeside: https://mst.dk/annonceringer#abonnerannoncer (indtast email og vælg "råstofindvinding" under Emner.).	
		
7. juni 2023 blev der desuden indgået en politisk aftale om Danmarks Havplan, hvor det blev besluttet, at havplanens råstofzoner 
skal reduceres fra 7 pct. til 5 pct. af det samlede havareal. Efter planen skal denne reduktion gennemføres i 2025 og i den 
forbindelse skal relevansen af R90, R84 og R83, som råstofzoner, også vurderes.	
		
Jeg håber det var svar på dit spørgsmål og ellers er du meget velkommen til at henvende dig igen.	
		

https://havplan.dk/da/page/zone/m/581453.63/6214334.19?timeLineIdx=4
https://havplan.dk/da/page/zone/m/580909.32/6212708.85?timeLineIdx=4
https://havplan.dk/da/page/zone/m/581012.42/6211361.25?timeLineIdx=4
https://mst.dk/annonceringer
https://em.dk/Media/638314155637865872/aftaletekst-danmarks-havplan.pdf


Venlig hilsen	
 
Kristian Gram Sloth 
Specialkonsulent | Erhverv 
+45 29 26 85 23 | krgsl@mst.dk 
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Sådan håndterer vi dine personoplysninger	
Til:	 Hovedpostkasse (mst@mst.dk), Klap (klap@mst.dk)	
Fra:	 miljoe.mariendal (miljoe@mariendalhavbakker.dk)	
Titel:	 Råstofudvinding og Havplan	
Sendt:	18-04-2024 11:47	
		
		
Emne: Råstofudvinding og Havplan	
Området ud for Fløjstrup Strand, Mariendal og Ajstrup-området indgår i den nyligt vedtagne Havplan som 
udviklingsområde. I forbindelse med planerne for Aarhus Havns udvidelse har der været fornyet fokus på området både 
som klapplads og råstofudvindingsområde.	
Omkring råstofudvinding har området igennem flere år (se vedhæft) været hårdt udsat. Kysten og havbunden er i dag 
tydeligt negativt påvirket af tidligere udvindinger. Derfor er der også stort fokus og opbakning i området for at beskytte 
og bevare naturen som et rekreativt område.	
Vores spørgsmål til Miljøstyrelsen er derfor, hvad der kan komme til at ske for området, når det ifølge havplan.dk er 
udlagt som udviklingszone for råstofudvinding.	
Med venlig hilsen	
Ingrid Søe	
3133 1002	
		
På vegne af:	
Miljøudvalget for Mariendal Havbakker, Ajstrup Strand og Norsminde Grundejerforening	
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